
Beste	leden,

Laat	ik	beginnen	met	jullie	allemaal	een	goed	nieuwjaar	te
wensen!	Daarnaast	wil	ik	de	hoop	uitspreken	dat	er	op	CBD-
gebied	eindelijk	gewerkt	gaat	worden	aan	regelgeving	die	de
industrie	niet	de	nek	omdraait.

In	deze	nieuwsbrief	veel	informatie	over	de	huidige	stand	van
(politieke)	zaken	en	een	voorzet	hoe	we	2024	willen	insteken.
We	hebben	genoeg	te	bespreken	tijdens	de	aankomende
ALV...

Veel	leesplezier!

Joost	Heeroma,
Voorzitter

Zoals	ik	in	de	nieuwsbrief	van	december	2023	al	aangaf	stond
er	een	informeel	gesprek	met	het	ministerie	van	VWS	op	de
agenda.	Op	11	januari	ben	ik	met	medebestuurder	Guy	Boels
naar	Den	Haag	gegaan	om	te	praten	met	medewerkers	die
gaan	over	de	veiligheid	van	voedsel	en	drugs.
Hoofdonderwerp	van	het	gesprek	was	als	altijd	de	legale
status	van	CBD-producten.

Voor	extracten	van	hennep	die	onder	andere	CBD	bevatten
(full-spectrum,	breed-spectrum,	etc.)	blijft	gelden	dat	deze
onder	de	Opiumwet	vallen	en	dat	hier	niet	op	gehandhaafd
wordt	zolang	het	THC-gehalte	onder	de	0,05%	ligt.

Voor	CBD-producten	uit	isolaat	stelt	VWS	heel	simpel	dat	deze	nu	onder	de	Novel	Food
regulering	vallen	met	alle	daarbij	behorende	wetten	en	regels.	Strikt	genomen	betekent	dit	dat
alle	CBD-producten	uit	isolaat	in	Nederland	verboden	zijn	omdat	de	EFSA	nog	voor	geen	enkel
product	marktautorisatie	heeft	afgegeven.

Gelukkig	redeneert	VWS	wel	vanuit	het	perspectief	van	volksgezondheid	en	zijn	ze	gevoelig
voor	het	argument	dat	ongeveer	25%	van	de	Benelux	bevolking	weleens	CBD	gebruikt	waarvan
31%	dagelijks	(wat	voor	Nederland	neerkomt	op	ruim	4	miljoen	respectievelijk	1,4	miljoen
mensen)	en	dat	53%	van	de	Nederlandse	CBD	consumenten	bereid	is	om	CBD	producten
illegaal	te	kopen	als	deze	niet	meer	in	de	winkel	te	verkrijgen	zijn.	Mede	hierom	is	VWS
vooralsnog	niet	van	plan	om	op	CBD-producten	te	gaan	handhaven	of	CBD	uit	de
winkelschappen	te	halen.	Voorlopig	lijkt	de	verkoop	van	CBD-producten	in	Nederland	dus	niet	in
gevaar	te	zijn,	mits	dit	geen	gevaar	voor	de	volksgezondheid	oplevert.

Als	CBD-branche	kunnen	wij	dus	helpen	om	de	verkoop	van
CBD-producten	in	Nederland	mogelijk	te	houden	door	ons
zelfregulerend	vermogen	aan	de	overheid	te	laten	zien.	Om
deze	reden	hebben	wij	het	CAN-keurmerk	gecreëerd	en	ik
zeg	het	voor	de	volledigheid	nog	maar	eens	een	keer:	het
CAN-keurmerk	helpt	ons	om	de	overheid	ervan	te	overtuigen
dat	CBD	geen	gevaar	voor	de	volksgezondheid	oplevert	en
dat	CBD-producten	in	Nederland	te	koop	moeten	blijven.
Iedereen	die	in	Nederland	CBD	producten	verhandelt	en	dat
wil	blijven	doen,	doet	er	dus	goed	aan	om	het	keurmerk	te
omarmen!

Overigens	willen	we	Canna	Health	Amsterdam	feliciteren	met	het	keurmerk	voor	hun	producten!

Nog	even	terugkomend	op	de	Novel	Food	kwestie:	bij	VWS
lijken	ze	ook	in	te	zien	dat	de	Novel	Food	wetgeving
problematisch	is.	Om	te	beginnen	is	de	bewijslast	om	aan	te
tonen	dat	een	product	veilig	is	voor	consumptie	door	alle
bevolkingsgroepen	zo	hoog	dat	het	praktisch	onmogelijk	is	om
nieuwe	producten	op	de	markt	te	brengen.

Daarnaast	is	het	nog	maar	de	vraag	of	menselijke	consumptie	van	CBD	nieuw	is	en	of	het
überhaupt	voedsel	is:	je	zou	immers	kunnen	stellen	dat	CBD,	bijvoorbeeld	via	veevoer,	al
eeuwen	deel	uitmaakt	van	onze	voedselketen	en	tegelijkertijd	dat	niemand	CBD	consumeert	om
zijn	buik	te	vullen.	Hierover	zijn	de	laatste	jaren	meerdere	rechtszaken	gevoerd	maar	de	details
hierover	gaan	te	ver	voor	deze	ledenbrief.

Hoe	dan	ook,	de	Novel	Food	kwestie	is	wereldwijd	een	probleem	voor	beleidsmakers	en	wij	zijn
druk	op	zoek	naar	alternatieven	om	een	zinnige	regelgeving	voor	CBD-producten	mogelijk	te
maken.

Naar	voorbeeld	van	Tsjechië	hebben	wij	met	VWS	de
mogelijkheid	van	Psycho	Modulerende	Substanties	(PMS)
besproken.	Heel	kort	door	de	bocht	is	CBD	weliswaar
psychoactief,	maar	niet	psychotroop	(lees:	roesmiddel).
Omdat	CBD	niet	psychotroop	is,	is	het	als	pure	stof	niet	in	de
Opiumwet	opgenomen	na	advies	van	de
Wereldgezondheidsorganisatie	(WHO)	en	de	Europese
Commissie.

Wegens	gebrek	aan	een	passende	productcategorie	is	CBD	geclassificeerd	als	voedingsmiddel
en	dus	onder	de	Novel	Food	regulering	komen	te	vallen.	Maar	als	CBD	ook	geen
voedingsmiddel	is	(zie	boven),	wat	is	het	dan	wel?	In	Tsjechië	is	om	deze	reden	de	categorie
PMS	in	het	leven	geroepen	om	aparte	regelgeving	voor	producten	zoals	CBD	mogelijk	te	maken
zonder	aan	de	verlammende	eisen	van	voedingsmiddelen	te	hoeven	voldoen.

Als	bestuur	denken	wij	dat	de	PMS-stratgie	ook	voor
Nederland	een	goede	oplossing	zou	kunnen	zijn	voor	de
legale	status	van	CBD.	Echter	voordat	wij	hier	meer	werk	van
maken	willen	wij	dit	eerst	voorleggen	aan	het	hoogste	orgaan
binnen	het	CAN:	de	leden.	Wij	stellen	daarom	voor	om	tijdens
de	volgende	algemene	ledenvergadering	deze	optie
uitgebreid	met	jullie	te	bespreken	en	onze	koers	voor	het

komende	jaar	door	een	ledenstemming	te	laten	bepalen.	Wij	zijn	van	plan	om	eind	maart/begin
april	deze	vergadering	te	organiseren	en	hopen	dan	ook	dat	jullie	in	groten	getale	aanwezig
zullen	zijn.	De	uitnodiging	volgt	zo	spoedig	mogelijk!

Tot	slot	willen	we	je	laten	weten	dat	Iris	Freie	het	bestuur	zal	verlaten	en	dat	David	Luca	per	1
januari	als	bestuurslid	is	aangetreden.	Iris	zal	tijdens	de	ALV	afscheid	nemen	en	David	zal	zich
voorstellen.	Ook	August	de	Loor	zal	bij	de	ALV	aanwezig	zijn.	Hij	is	weliswaar	geen	voorzitter
meer	maar	is	als	adviseur	van	zowel	het	CAN	als	VWS	druk	bezig	om	achter	de	schermen	een
zo	goed	mogelijk	CBD-beleid	voor	ons	te	waarborgen	(zie	ook	hieronder).

NB:	De	facturen	voor	de	contributie	van	2024	worden	1	februari	verstuurd.	We	waarderen	het
enorm	als	je	deze	binnen	de	betalingstermijn	voldoet!

Als	vorig	jaar	teruggetrokken	voorzitter	van	het	CAN	wordt	het
zo	langzamerhand	wel	eens	tijd	om	iets	van	mij	te	laten	horen.
En	wat	is	een	beter	moment	dan	het	begin	van	het	nieuwe
jaar,	HET	moment	om	terug	te	blikken	als	vooruit	te	kijken.
Naar	beide	kanten	is	daar	veel	over	te	zeggen,	over	2023	en	wat	2024	voor	het	CAN	en	het
CBD-beleid	in	petto	heeft.
	
2023
2023	stond	in	eerste	instantie	in	het	teken	van	de	overdracht	van	mijn	voorzitterschap	naar
Joost.	Ik	kan	niet	anders	zeggen	dat	dit	niet	alleen	voortvarend	verliep	maar	ook	in	een	prettige
sfeer	tot	op	de	dag	van	vandaag.	Het	voordeel	is	niet	alleen	een	goed	ingewerkte	voorzitter
want	ik	kan	me	inzetten	in	mijn	adviesfunctie	naar	de	overheid.	En	dat	laatste	zit	behoorlijk	in	de
lift.	Door	mijn	terugtreden	als	voorzitter	zijn	(door	mijn	meer	onafhankelijke	positie	t.o.v.	het
CAN)	nieuwe	deuren	bij	de	overheid	opengegaan	zodat	ik	dat	advieswerk	intensiever	kan
uitvoeren.	In	2023	is	er	vooral	veel	informeel	overleg	geweest	met	de	beleidsafdeling	van	VWS
(met	in	het	verlengde	ook	andere	ministeries	zoals	landbouw,	klimaat),	leden	van	de	Tweede
Kamer,	politieke	partijen,	enz.	Alles	bij	elkaar	opgeteld	hebben	die	contacten	nauwelijks	tastbare
resultaten	opgeleverd	voor	het	CBD-beleid.	Maar	het	heeft	ook	niet	tot	een	verslechtering
geleid.	Op	zich	kan	dit	laatste	als	een	resultaat	beschouwd	worden.	Het	al	jaren	conservatieve
Haagse	politieke	klimaat,	met	name	ten	aanzien	van	drugs	(zelfs	t.a.v.	CBD,	wat	niets	met	drug
en	druggebruik	te	maken	heeft),	betekent	dat	je	al	tevreden	mag	zijn	als	de	overheid	CBD	met
rust	laat.	Voor	zowel	het	CAN	als	mij	was	dit	in	2023	het	speerpunt	met	als	inzet	dat	de	verkoop
van	CBD	nog	steeds	geborgd	is	binnen	het	gedoogbeleid.
	
2024	
Wat	moet	in	2024	de	inzet	zijn?	Weer	kijkend	naar	dat	Haagse	conservatisme	staan	de	seinen
nog	verder	op	rood	dan	in	2023.	Met	de	Tweede	Kamer	verkiezingsresultaten	van	afgelopen
november	en	een	regering	in	het	vooruitzicht	met	een	wel	heel	rechts	kaliber,	mag	het	CAN	al
tevreden	zijn	dat	het	gedoogbeleid	ten	aanzien	van	CBD	overeind	blijft.	Dit	betekent	dat	nog
intensiever	de	banden	met	het	ambtelijk	apparaat	van	VWS	en	andere	ministeries	aangehaald
moeten	worden	als	muur	tegen	het	rechtspolitieke	opportunisme	vanuit	de	politieke	partijen	en
haar	fracties	in	de	Tweede	Kamer.	Maar	er	moet	nog	meer	gebeuren	waar	de	nieuwsbrief	van
het	CAN	suggesties	voor	aandraagt	en	op	de	komende	ledenvergadering	met	elkaar	besproken
zal	worden.	Ik	zal	op	die	ledenvergadering	er	bij	zijn	om	te	horen	voor	welke	strategie	gekozen
gaat	worden.	Het	moge	duidelijk	zijn	dat	ik	in	2024	mij	vol	zal	inzetten	om	daar	uitvoering	aan	te
geven.	Nogmaals,	hoe	en	wat	dat	allemaal	is	ligt	ter	beoordeling	aan	de	leden	van	het	CAN!
	
Rest	mij	om	iedereen	een	goed	en	gezond	2024	toe	te	wensen	en	wat	betreft	de	doelstellingen,
meer	erkenning	van	wat	CBD	allemaal	te	bieden	heeft	voor	een	gezonder	leven	en	een
gezonder	klimaat!
	
En	wil	je	op	de	hoogte	blijven	van	wat	het	Adviesburo	zoal	doet,	kijk	dan	op:	augustdeloor.nl.

Dear	members,

Let	me	start	by	wishing	you	all	a	good	New	Year!	I	would	also
like	to	express	my	hope	that	in	the	CBD	field,	we	will	finally
work	on	regulations	that	will	not	kill	the	industry.

This	newsletter	contains	a	lot	of	information	on	the	current
state	of	(political)	affairs	and	a	foretaste	of	how	we	want	to
frame	2024.	We	have	plenty	to	discuss	at	the	upcoming	GA....

Enjoy	reading!

Joost	Heeroma,
Chairman

As	I	mentioned	in	the	December	2023	member	letter,	an
informal	meeting	with	the	Ministry	of	Health	(VWS	in	Dutch)
was	on	the	agenda.	On	11	January,	I	went	to	The	Hague	with
co-board	member	Guy	Boels	to	talk	to	VWS	staff	who	deal
with	food	and	drug	safety.	The	main	topic	of	the	conversation,
as	always,	was	the	legal	status	of	CBD	products.

For	extracts	from	hemp	containing	CBD	(full-spectrum,	broad-
spectrum,	etc.),	it	remains	the	case	that	these	fall	under	the
Opium	Act	and	will	not	be	enforced	as	long	as	the	THC
content	is	below	0.05%.

For	CBD	products	from	isolate,	VWS	very	simply	states	that	these	now	fall	under	the	Novel
Food	regulation	with	all	the	associated	laws	and	regulations.	Strictly	speaking,	this	means	that
all	CBD	products	from	isolate	are	banned	in	the	Netherlands	because	EFSA	has	not	yet	issued
a	market	authorisation	for	any	product.

Fortunately,	VWS	does	reason	from	a	public	health	perspective	and	is	sensitive	to	the	argument
that	about	25%	of	the	Benelux	population	sometimes	uses	CBD,	of	which	31%	uses	it	daily
(which	for	the	Netherlands	amounts	to	over	4	million	and	1.4	million	people,	respectively)	and
that	53%	of	Dutch	CBD	consumers	are	prepared	to	buy	CBD	products	illegally	if	they	are	no
longer	available	in	shops.	Partly	for	this	reason,	VWS	does	not	plan	to	enforce	on	CBD	products
or	remove	CBD	from	shop	shelves	for	the	time	being.	So	for	now,	the	sale	of	CBD	products	in
the	Netherlands	does	not	seem	to	be	at	risk,	provided	it	does	not	pose	a	danger	to	public	health.

As	CBD	industry,	we	can	therefore	help	keep	sales	of	CBD
products	in	the	Netherlands	possible	by	demonstrating	our
self-regulating	ability	to	the	government.	For	this	reason,	we
created	the	CAN	quality	mark,	and	I'll	say	it	again	for
completeness:	the	CAN	quality	mark	helps	us	convince	the
government	that	CBD	is	not	a	public	health	hazard	and	that
CBD	products	should	remain	for	sale	in	the	Netherlands.	So
anyone	who	trades	CBD	products	in	the	Netherlands	and
wants	to	continue	to	do	so	would	do	well	to	embrace	the
quality	mark!

By	the	way,	we	would	like	to	congratulate	Canna	Health
Amsterdam	on	the	quality	mark	for	their	products!

Returning	briefly	to	the	Novel	Food	issue:	at	VWS,	they	also
seem	to	realise	that	the	Novel	Food	legislation	is	problematic.
For	a	start,	the	burden	of	proof	to	show	that	a	product	is	safe
for	consumption	by	all	population	groups	is	so	high	that	it	is
practically	impossible	to	market	new	products.

In	addition,	it	remains	to	be	seen	whether	human	consumption	of	CBD	is	new	and	whether	it	is
food	at	all:	after	all,	one	could	argue	that	CBD	has	been	part	of	our	food	chain	for	centuries,	e.g.
through	animal	feed,	and	at	the	same	time	that	no	one	consumes	CBD	to	fill	their	belly.	There
have	been	several	court	cases	on	this	in	recent	years	but	the	details	are	too	extensive	for	this
news	letter.

Anyway,	the	Novel	Food	issue	is	a	problem	for	policymakers	worldwide	and	we	are	busy	looking
for	alternatives	to	enable	sensible	regulation	of	CBD	products.

Following	the	example	of	the	Czech	Republic,	we	discussed
the	possibility	of	Psycho	Modulating	Substances	(PMS)	with
VWS.	Very	briefly,	while	CBD	is	psychoactive,	it	is	not
psychotropic	(read:	intoxicant).	Because	CBD	is	not
psychotropic,	it	was	not	included	in	the	Opium	Act	as	a	pure
substance	following	advice	from	the	World	Health
Organisation	(WHO)	and	the	European	Commission.

Due	to	the	lack	of	an	appropriate	product	category,	CBD	was	classified	as	a	foodstuff	and	thus
came	to	fall	under	the	Novel	Food	regulation.	But	if	CBD	is	not	a	foodstuff	either	(see	above),
what	is	it?	In	the	Czech	Republic,	the	PMS	category	was	created	for	this	reason	to	allow
separate	regulation	for	products	like	CBD	without	having	to	meet	the	crippling	requirements	of
food.

As	the	board,	we	believe	that	the	PMS	strategy	could	be	a
good	solution	for	the	legal	status	of	CBD	for	the	Netherlands
as	well.	However,	before	we	do	more	work	on	this,	we	want	to
put	this	to	the	highest	body	within	CAN:	the	members.	We
therefore	propose	to	discuss	this	option	extensively	with	you
at	the	next	eneral	assembly	and	have	our	course	for	the
coming	year	determined	by	the	members'	vote.	We	plan	to

organise	this	meeting	at	the	end	of	March/beginning	of	April	and	therefore	hope	that	you	will
attend	in	large	numbers.	The	invitation	will	follow	as	soon	as	possible!

Finally,	we	would	like	to	let	you	know	that	Iris	Freie	will	be	leaving	the	board	and	that	David	Luca
has	joined	as	a	board	member	from	1	January.	Iris	will	say	goodbye	during	the	GA	and	David
will	introduce	himself.	August	de	Loor	will	also	attend	the	GA.	Although	he	is	no	longer
chairman,	as	an	advisor	to	both	CAN	and	VWS,	he	is	busy	behind	the	scenes	ensuring	the	best
possible	CBD	policy	for	us	(see	also	below).

NB:	Invoices	for	the	2024	dues	will	be	sent	out	on	1	February.	We	greatly	appreciate	it	if	you	pay
these	by	the	payment	deadline!

As	last	year's	retiring	chairman	of	the	CAN,	it	is	about	time	I
had	something	to	say.	And	what	better	time	than	the	start	of
the	new	year,	THE	time	to	look	back	as	well	as	forward.	To
both	sides,	there	is	much	to	say	about	that,	about	2023	and
what	2024	has	in	store	for	CAN	and	CBD	policy.
	
2023
2023	was	initially	dominated	by	the	handover	of	my	presidency	to	Joost.	I	cannot	help	but	say
that	this	went	not	only	expeditiously	but	also	in	a	pleasant	atmosphere	to	this	day.	The	benefit	is
not	only	a	well	worked-in	chairman	because	I	can	engage	in	my	advisory	role	to	the
government.	And	the	latter	is	quite	on	the	rise.	My	stepping	down	as	chairman	has	opened
(because	of	my	more	independent	position	vis-à-vis	the	CAN)	new	doors	in	government	so	that	I
can	do	that	advisory	work	more	intensively.	In	2023,	there	were	mainly	a	lot	of	informal
consultations	with	the	policy	department	of	VWS	(with	by	extension	other	ministries	such	as
agriculture,	climate),	members	of	the	House	of	Representatives,	political	parties,	etc.	All	in	all,
these	contacts	hardly	yielded	tangible	results	for	CBD	policy.	But	neither	has	it	led	to	any
deterioration.	In	itself,	the	latter	can	be	considered	a	result.	The	longstanding	conservative
political	climate	in	The	Hague,	especially	on	drugs	(even	on	CBD,	which	has	nothing	to	do	with
drugs	and	drug	use),	means	that	you	can	already	be	satisfied	if	the	government	leaves	CBD
alone.	For	both	CAN	and	me,	this	was	the	spearhead	in	2023	with	the	commitment	that	the	sale
of	CBD	remains	secured	within	the	tolerance	policy.

2024
What	should	the	stakes	be	in	2024?	Looking	again	at	The	Hague	conservatism,	the	signals	are
even	more	alarming	than	in	2023.	With	last	November's	Lower	House	election	results	and	a
government	of	a	very	right-wing	calibre	on	the	horizon,	CAN	may	be	satisfied	if	the	CBD
tolerance	policy	remains	intact.	This	means	that	even	more	intensive	ties	with	the	civil	service	of
VWS	and	other	ministries	must	be	strengthened	as	a	wall	against	right-wing	political
opportunism	from	the	political	parties	and	its	factions	in	the	Lower	House.	But	more	needs	to	be
done	for	which	CAN's	newsletter	provides	suggestions	and	will	be	discussed	at	the	upcoming
members'	meeting.	I	will	be	there	at	that	members'	meeting	to	hear	what	strategy	will	be
chosen.	Obviously,	I	will	be	fully	committed	to	implementing	it	in	2024.	Again,	how,	and	what	that
all	is,	is	at	the	discretion	of	the	CAN	members!
	
It	remains	for	me	to	wish	everyone	a	good	and	healthy	2024	and	as	for	the	goals,	more
recognition	of	all	that	CBD	has	to	offer	for	a	healthier	life	and	climate!
	
And	if	you	want	to	keep	up	to	date	with	what	my	foundation	is	up	to,	check	out:	augustdeloor.nl
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